
Protokół Nr XI/2019

z Sesji Rady Powiatu  w Nowym Mieście Lubawskim 

w dniu 05 września 2019 r.

XI Sesja szóstej kadencji Rady Powiatu w Nowym Mieście Lubawskim odbyła się  

05 września 2019 r. w sali sesyjnej Urzędu Miejskiego w Nowym Mieście Lubawskim przy

ul. Rynek 1. Ogłoszenie o sesji stanowi załącznik nr 1.

Obrady rozpoczęły się o godz. 1400,  a zakończyły ok. godz. 1600.

Obrady  były  rejestrowane  za  pomocą  urządzeń  nagrywających  obraz  i  dźwięk  oraz

transmitowane online za pośrednictwem strony www.crv.pl.

Ad. 1 

Otwarcie XI Sesji Rady Powiatu

Obrady otworzył i prowadził Przewodniczący Rady Powiatu Kazimierz Wiśniewski.

Przewodniczący przywitał wszystkich przybyłych na sesję. 

Na sesji obecni byli:

- radni Rady Powiatu (lista obecności stanowi załącznik nr 2),  

- Sekretarz Powiatu Ewa Kalisz - Górzkowska  

- Skarbnik Powiatu Sebastian Kiński, 

- Radca Prawny Maciej Sikorski, 

- kierownicy jednostek organizacyjnych powiatu, szefowie służb i naczelnicy Starostwa 

Powiatowego (lista - załącznik nr 3) 

- przedstawiciele mediów: Grzegorz Podkomorzy z Tygodnika Internetowego oraz 

Marcin Zalewski z Gazety Nowomiejskiej.

Ad. 2

Stwierdzenie quorum

Na podstawie listy obecności Przewodniczący stwierdził, że aktualnie w sesji uczestniczy 16 

radnych, co stanowi quorum, przy którym Rada może obradować i podejmować prawomocne 

uchwały. Nieobecny był radny Jan Czapliński.

Ad. 3

Powołanie Sekretarza obrad

Przewodniczący zaproponował, żeby Sekretarzem obrad był radny Jan Rochewicz. 

Przewodniczący zapytał czy radny wyraża zgodę na pełnienie funkcji Sekretarza obrad. 

Radny Rochewicz wyraził zgodę.

http://www.crv.pl/
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Przystąpiono do głosowania. Raport z głosowania stanowi załącznik nr 4. Radny Rochewicz 

został powołany na Sekretarza obrad.

Ad. 4

Przyjęcie porządku obrad

Przewodniczący  przedstawił  zaproponowany  porządek  obrad  (załącznik  nr  5)  Następnie

zapytał czy radni mają jakieś uwagi do porządku obrad. Radni nie mieli uwag.

Przystąpiono do głosowania w sprawie przyjęcia porządku obrad.

Raport  z  głosowania  stanowi  załącznik  nr  6.  Przyjęty  porządek  obrad  przedstawiał  się

następująco:

1. Otwarcie XI Sesji Rady Powiatu.

2. Stwierdzenie quorum.

3. Powołanie Sekretarza obrad.

4. Przyjęcie porządku obrad.

5. Przyjęcie protokołu z X Sesji Rady Powiatu. 

6. Sprawozdanie z prac Zarządu.

7. Wnioski, interpelacje i zapytania radnych.

8.  Podjęcie  uchwały  w sprawie  zmiany  uchwały  nr  II/16/2018  Rady Powiatu  w Nowym

Mieście Lubawskim z dnia 06 grudnia 2018 r. w sprawie uchwalenia Wieloletniej Prognozy

Finansowej Powiatu Nowomiejskiego na lata 2019 – 2034 ze zm.

9.  Podjęcie  uchwały  w sprawie  zmiany  uchwały  nr  II/17/2018  Rady Powiatu  w Nowym

Mieście  Lubawskim  z  dnia  06  grudnia  2018  r.  w  sprawie  uchwalenia  budżetu  powiatu

nowomiejskiego na 2019 r. ze zm.

10.  Podjęcie  uchwały  w  sprawie  zatwierdzenia  przystąpienia  do  realizacji  projektu  pt.:

„Zawodowiec- Europejczyk”.  

11. Podjęcie uchwały w sprawie rozpatrzenia skargi na działalność Zarządu Powiatu 

w Nowym Mieście Lubawskim.

12. Odpowiedzi na wnioski i zapytania radnych.

13. Sprawy różne.

14. Zakończenie obrad XI Sesji Rady Powiatu.
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Ad. 5

Przyjęcie protokołu z X Sesji Rady Powiatu 

Sekretarz  obrad  X  Sesji  Rady  Powiatu  Jacek  Rydel  poinformował,  że  zapoznał  się  

z protokołem i nie ma do niego zastrzeżeń. Radny wnioskował o przyjęcie protokołu.

Przystąpiono do głosowania w sprawie przyjęcia protokołu.

Raport z głosowania stanowi załącznik nr 7. Przyjęto protokół nr X/2019.

Ad. 6

Sprawozdanie z prac Zarządu 

Radni otrzymali w materiałach sesyjnych sprawozdanie z prac Zarządu w okresie od 19 lipca

do 29 sierpnia 2019 r. oraz protokoły z posiedzeń Zarządu w dniach: 18 lipca oraz 14 sierpnia

(załącznik nr 8)

Przewodniczący poprosił o krótkie uzupełnienie sprawozdania.

Starosta Andrzej Ochlak przedstawił uzupełnienie sprawozdania:

- 29.07 – powiatowe obchody Święta Policji połączone z odsłonięciem tablicy pamiątkowej

poświęconej  policjantom  pomordowanym  w  1940  r.  W  uroczystościach  uczestniczył

Komendant Wojewódzki Policji Tomasz Klimek;

-  31.07  –  podsumowanie  etapu  wojewódzkiego  „AgroLigi”  2019  w Ośrodku  Doradztwa

Rolniczego w Olsztynie. Starosta poinformował, że Państwo Kania ze Szwarcenowa zdobyli

tytuł  Mistrza  Agroligi  w  kategorii  „rolnik”.  Stosowne  wyróżnienie  będzie  im  wręczone

podczas dożynek gminno – powiatowych w dniu 15 września br.; tego samego dnia odbyło

się uroczyste otwarcie ścieżki wzdłuż drogi wojewódzkiej nr 538 do Marzęcic;

- 02.08 – wojewódzkie obchody Święta Policji w Kętrzynie;

-  08.08  –  posiedzenie  Rady  Nadzorczej  spółki  Szpital  Powiatowy  w  NML;  spotkanie  

z  przedstawicielami  Fundacji  Global  Eko,  która  pragnie  nawiązać  współpracę  w  kwestii

realizacji programu „Czyste środowisko”;

- 18.08 – uroczystości z okazji rocznicy bitwy polsko – rosyjskiej pod Brodnicą; 

-  19.08  –  spotkanie  z  przedstawicielami  Urzędu Gminy  Kurzętnik  w sprawie  organizacji

tegorocznych dożynek gminno – powiatowych; złożenie wniosku do Wojewody Warmińsko –

Mazurskiego o zakup nowej karetki dla zespołu ratownictwa medycznego;

-  20.08  –  posiedzenie  Powiatowego  Zespołu  Zarządzania  Kryzysowego;  jubileusz  100.

urodzin podopiecznej Domu Pomocy Społecznej w Grodzicznie;

-  23.08  –  podpisanie  umowy  na  termomodernizację  budynku  użyteczności  publicznej  

w Pacółtowie, w którym mieści się Dom Dziecka;

- 24.08 – dożynki gminno – parafialne w Mrocznie;
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-25.08 – dożynki diecezjalne w Boleszynie;

- 28.08 – spotkanie z Dyrektorem Oddziału Wojewódzkiego NFZ Andrzejem Zakrzewskim 

i  jego  służbami,  w  którym  uczestniczył  Starosta,  Przewodniczący  Rady  Powiatu,  radny

Mieczysław Łydziński i Dyrektor Szpitala Powiatowego;

- 29.08 – posiedzenie Zarządu Powiatu;

- 31.08 – dożynki gminne w Biskupcu;

- 01.09 – obchody 80. rocznicy wybuchu II Wojny Światowej pod Pomnikiem w Nawrze;

-  02.09  –  uroczystości  rozpoczęcia  roku  szkolnego  w  Nowym  Mieście  Lubawskim,

Kurzętniku i Brzoziu Lubawskim, gdzie przy okazji oddano do użytku nowe pomieszczenia 

w związku z rozbudową szkoły;

- 03.09 – 10. Jubileuszowe Targi Partnerskie zorganizowane przez firmę Szynaka Meble. 

Przewodniczący zapytał czy radni mają pytania do sprawozdania.

Radni nie mieli pytań.

Ad. 7

Wnioski, interpelacje i zapytania radnych

Przewodniczący zapytał czy radni mają jakieś wnioski, interpelacje, zapytania.

Nikt się nie zgłosił.

Ad. 8

Podjęcie  uchwały  w  sprawie  zmiany  uchwały  nr  II/16/2018  Rady  Powiatu  w

Nowym  Mieście  Lubawskim  z  dnia  06  grudnia  2018  r.  w  sprawie  uchwalenia

Wieloletniej Prognozy Finansowej Powiatu Nowomiejskiego na lata 2019 – 2034 ze zm.

Przewodniczący  odczytał  projekt  uchwały.  Następnie  zapytał  czy  radni  mają  pytania  do

uchwały. Radni nie mieli pytań.

Przystąpiono do głosowania. 

Raport z głosowania stanowi załącznik nr 9.

Uchwała nr XI/69/2019 została podjęta. Stanowi załącznik nr 10.

Ad. 9

Podjęcie uchwały w sprawie zmiany uchwały nr II/17/2018 Rady Powiatu w Nowym

Mieście Lubawskim z dnia 06 grudnia 2018 r. w sprawie uchwalenia budżetu powiatu 

nowomiejskiego na 2019 r. ze zm.

Przewodniczący odczytał projekt uchwały. Następnie zapytał czy radni mają pytania do 

uchwały. 

Na salę obrad wszedł Dyrektor Szpitala Powiatowego Sp z o.o. Bogumił Kurowski.
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Radny  Mieczysław  Łydziński  powiedział,  że  będzie  się  powtarzał,  ale  sprawa  zmian  

w budżecie wymaga kilku słów komentarza. Radni Klubu PiS mają dylemat jak się zachować

w trakcie  głosowania z tego względu, że ustawodawca tak skonstruował prawo, a  Zarząd

przedstawił taką, a nie inną propozycję zmian w budżecie powiatu czyli dokonania zmian  

w sposób „hurtowy”. Jest kilka propozycji zmian w poszczególnych działach budżetowych,

ale  nie  ze wszystkimi  zmianami  radni  muszą  się  zgadzać.  Kontrowersja  dotyczy kolejnej

transzy  dla  Szpitala  Powiatowego.  Tym  razem  chodzi  o  kwotę  700  tys.  zł,  przy

wnioskowanym 1 mln zł.  Radny przypomniał,  że w tym roku było to już 500 tys. zł w I

kwartale i bodajże w czerwcu  - kolejne 300 tys. zł. Teraz powiat ma przekazać 700 tys. zł, a

do końca roku są jeszcze cztery miesiące. Radni Klubu PiS pewnie wnioskowaliby „za”, ale

mają taki dylemat, jakby powiedział Lech Wałęsa – jesteśmy za, a nawet przeciw. Radni są za

proponowanymi zmianami, z wyjątkiem zmiany dotyczącej szpitala. Tu jest pewien problem,

ponieważ przez osiem miesięcy 2019 r. radni nie zauważyli żadnych konkretnych propozycji

zmian  

w funkcjonowaniu szpitala,  które poprawiłyby jego kondycję finansową. Nie padły żadne

propozycje, o jakie radni prosili podczas głosowania pierwszej transzy, kiedy Klub Radnych

PiS  przedstawił  swoje  stanowisko  na  piśmie.  Tam padły  propozycje  -  w jakim kierunku

powinien pójść Zarząd i Dyrekcja szpitala.

Przewodniczący  stwierdził,  że  radny  może  przedstawić  stanowisko  w  innym  punkcie

porządku.

Radny  Łydziński  wyjaśnił,  że  chce  teraz  je  przedstawić,  żeby  była  jasność  dla  osób

oglądających sesje. To nie jest tak, że radni PiS są przeciwni, chcą likwidacji szpitala. Jest

właśnie  odwrotnie.  Chcą,  aby  szpital  funkcjonował,  ale  oczekują  konkretnych  propozycji

zmian. Wg. radnych PiS są one możliwe do przeprowadzenia,  ale póki co – ani Dyrekcja

szpitala ani Zarząd żadnych propozycji w tym kierunku nie przedstawił. Wobec powyższego,

Klub  Radnych  PiS  podejmuje  decyzję,  że  wstrzyma  się  od  głosu  w  głosowaniu  nad  tą

uchwałą.  

Przewodniczący zapytał czy ktoś chce jeszcze zabrać głos. Nikt się nie zgłosił.

Przystąpiono do głosowania.

Raport z głosowania stanowi załącznik nr 11. 

Uchwała nr XI/70/2019 została podjęta. Stanowi załącznik nr 12.

Ad. 10

Podjęcie uchwały w sprawie zatwierdzenia przystąpienia do realizacji projektu 

pt.: „Zawodowiec- Europejczyk”
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Przewodniczący odczytał projekt uchwały. 

Przewodniczący zapytał czy ktoś chce zabrać głos. Nikt się nie zgłosił.

Przystąpiono do głosowania.

Raport z głosowania stanowi załącznik nr 13.

Uchwała nr XI/71/2019 została podjęta. Stanowi załącznik nr 14.

Ad. 11

Podjęcie uchwały w sprawie rozpatrzenia skargi na działalność Zarządu Powiatu 

w Nowym Mieście Lubawskim

Przewodniczący odczytał zanonimizowany projekt uchwały. Przewodniczący uczulił radnych,

aby na sesji nie posługiwali się imieniem i nazwiskiem skarżącej. 

Przewodniczący zapytał czy ktoś chce zabrać głos.

Radca  Prawny  Maciej  Sikorski  poprosił  o  uwzględnienie  autopoprawki  w  uchwale

polegającej  na  zmianie  fragmentu  uzasadnienia  do  uchwały.  W  ostatnim  zdaniu  przed

pouczeniem napisano:

„Z uwagi na powyższe, uznać należy, że skarga na działalność Zarządu Powiatu w Nowym

Mieście Lubawskim jest bezzasadna”.

Radca wnioskował, aby zapis otrzymał brzmienie:

„Z uwagi na powyższe, Rada Powiatu w Nowym Mieście Lubawskim uznaje, że skarga na

działalność Zarządu Powiatu w Nowym Mieście Lubawskim jest bezzasadna”.

Radca wyjaśnił, że chodzi o to, aby było jasne, że jest to stanowisko całej Rady Powiatu.

Przewodniczący  Komisji  Skarg,  Wniosków  i  Petycji  Marek  Romanowski  powiedział,  że

sprawa wymaga komentarza. Radny powiedział, że ze strony skarżącej padł poważny zarzut,

że powiat ustawia przetargi. Z tego względu Komisja Skarg, Wniosków i Petycji postanowiła

sprawę  dogłębnie  zbadać.  Zarzut  skarżącej  dotyczył  też  tego,  że  powiat  poprzez

niepublikowanie  zamówień  publicznych  na  stronach  BIP  -  tu  radny  zacytował  fragment

skargi:  „(…)  co  nie  wyklucza  umyślnego  działania  na  szkodę  jednostki  samorządu

terytorialnego (…)”  

Radny poinformował, że Komisja postanowiła przyjrzeć się przetargom przeprowadzanym  

w 2018 i 2019 r. Komisja poprosiła o wykaz wszystkich przetargów z tego okresu. Okazuje

się, że na 101 zamówień publicznych, tylko 7 było opublikowanych na stronach BIP. I tu

dziwna sytuacja -  duże zamówienia rzędu 100 tys. zł np. na dostawę tablic rejestracyjnych

dla Wydziału Komunikacji i Transportu nie jest ogłoszone na BIP, a zamówienia drobne typu:

nadzór nad inwestycją wartości 5-6 tys. zł – są ogłaszane. Komisja nie mogła dowiedzieć się 

z czego to wynika, że jedne zamówienia opiewające na stosunkowo niskie kwoty są ogłaszane



7

na  BIP,  a  duże  zamówienia  typu  zakup  komputerów,  nie  są  ogłaszane.  Jednocześnie  od

pracowników Komisja  usłyszała,  że publikacja  na BIP nie  generuje  żadnych kosztów czy

dodatkowej pracy pracowników. Dlaczego więc nie publikuje się tych zamówień na stronach

BIP? Radny powiedział, że pieniądze publiczne, ich wydatkowanie, zawsze budziły i budzą

dużo emocji.  Komisja odbyła trzy posiedzenia i  starała  się dogłębnie wyjaśnić te  sprawy.

Największe  wątpliwości  budzą  zamówienia  przeprowadzane  przez  Zarząd  Dróg

Powiatowych. Wczoraj temat ten był omawiany na wspólnym posiedzeniu komisji, na którym

była obecna też Dyrektor ZDP. Radny poprosił,  aby każdy sam to ocenił.  Są przetargi, na

niemałe kwoty (łączna kwota wynosi 150 tys. zł)  gdzie wysyła się zapytania ofertowe do

trzech firm (mowa o przetargu na sporządzenie projektu budowlanego i dwóch przetargach na

nadzór  nad  wykonawstwem),  z  których  jedna  zajmuje  się  sporządzaniem  projektów

budowlanych, druga w swojej ofercie ma roboty elektryczne (w jej ofercie nie ma mowy o

projektach drogowych), a trzecia zajmuje się remontami budowlanymi. Radny poinformował,

że zamówienia  do kwoty 30 tys.  euro są wyjęte  z  ustawy Prawo zamówień publicznych,

niemniej  jednak  muszą  być  realizowane  zgodnie  z  Ustawą  o  finansach  publicznych,  a

konkretnie  art.  43,  który  mówi  

o równym dostępie wszystkich firm oraz art.  44, który mówi o tym, że wydatki publiczne

powinny być dokonywane w sposób celowy i oszczędny, z zachowaniem zasad uzyskiwania

najlepszych efektów z danych nakładów i metod. Ustawa o finansach publicznych wprost

nakłada  obowiązek  na  osoby,  które  zajmują  się  zamówieniami  publicznymi,  aby  podjęły

działania  w  celu  uzyskania  efektu  najniższej  ceny,  optymalnego  efektu  nakładów.  

W omawianej  sprawie,  nie  było  publikacji  na  BIP,  wysłano  zapytania  do  trzech  firm,  z

których tylko jedna ma w swojej  ofercie projekty drogowe, a do pozostałych dwóch, „na

sztukę”,  wysyła się  zapytania,  a  one nawet  nie  składają  ofert  do tych przetargów. Radny

zapytał  gdzie  jest  równy dostęp dla  firm. Jak firma,  z uprawnieniami,  z doświadczeniem,

może podjąć tego typu zlecenie? Konkludując,  Komisja będzie wnioskować, aby w miarę

szybko zmienić regulamin i nałożyć obowiązek, aby zamówienia od określonej kwoty (wg.

komisji  np.  10 tys.  zł)  były publikowane na stronach BIP. Powiat  nie  powinien  stwarzać

jakichkolwiek powodów, aby można było formułować zarzuty, że coś jest nietransparentne,

ustawiane  czy  robione  

w  sposób  nierzetelny.  Sprawa  audytu  wewnętrznego,  którego  dotyczyła  skarga,  dała  się

jeszcze jakoś obronić, ale podczas analizy innych przetargów, a szczególnie wspomnianych

postępowań  prowadzonych  przez  ZDP,  pojawiło  się  wiele  wątpliwości  i  wymaga  to

wyjaśnienia. 
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Radny  Wojciech  Kozłowski  powiedział,  że  do  projektu  uchwały,  który  otrzymali  radni

załączono  stanowisko  Komisji  Skarg,  Wniosków  i  Petycji.  Komisja  po  dokładnym

przeanalizowaniu skargi p. /wyłączenie jawności w zakresie danych osobowych; na podstawie

art. 5 ust. 2 ustawy z dnia 6 września 2001r. o dostępie do informacji publicznej; jawność

wyłączyła Anna Andrzejczak - kierownik Biura Rady Powiatu/  uznała ją za bezzasadną i

wniosła o jej odrzucenie w głosowaniu przez Radę Powiatu w Nowym Mieście Lubawskim.

Stanowisko  podpisał  Przewodniczący  Komisji  Marek  Romanowski.  Radny  Kozłowski

powiedział,  że  ta  sprawa  jest  teraz  analizowana  i  nie  rozumie  wywodu  radnego

Romanowskiego. Jeżeli radny twierdzi, że są jakieś nieprawidłowości, to jego obowiązkiem

jest zgłoszenie tego do prokuratury i radny powinien tak zrobić. 

Przewodniczący powiedział,  że jeżeli  ktoś chce się jeszcze wypowiedzieć w tym temacie,

może zabrać głos w sprawach różnych.  

Przystąpiono do głosowania.

Raport z głosowania stanowi załącznik nr 15.

Uchwała nr XI/72/2019 została podjęta. Stanowi załącznik nr 16.

Ad. 12

Odpowiedzi na wnioski i zapytania radnych

Wniosków i zapytań nie było.

Ad. 13

Sprawy różne

Przewodniczący zapytał czy ktoś chce jeszcze zabrać głos.

Radny Romanowski powiedział, że w sprawie audytu Komisja uznała zarzut za bezzasadny,

ale czy radni, widząc że coś dzieje się nie tak, mają zachowywać się tak, jakby mieli klapki na

oczach?  Radni,  przy  okazji,  chcieli  się  przyjrzeć  innym  przetargom.  Zdaniem  radnego

wspomnianych przetargów ZDP na łączną kwotę 150 tys. zł nie da się obronić, że zostały

przeprowadzone  zgodnie  z  przepisami  ustawy  o  finansach  publicznych.  Ustawianie

przetargów to rak, który zżera finanse publiczne. Radny stwierdził, nie można dawać nawet

cienia  podejrzenia,  że  coś  jest  nierzetelne  i  nietransparentne.  Dlatego  Komisja  będzie

wnioskować  

o  zmianę  regulaminu.  Gdyby  zamówienia  były  opublikowane  na  stronach  BIP,  nikt  nie

mógłby się do nich przyczepić, każdy by miał do nich równy dostęp. Jeżeli jednak wysyła się

zapytanie na wykonanie projektu budowalnego do trzech firm z jednej miejscowości, gdzie

niedaleko - w Brodnicy, Ostródzie, Grudziądzu czy Olsztynie są wyspecjalizowane w tych
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sprawach firmy, to trzeba to samemu ocenić. Radny dodał, że on nie chce być sędzią w tej

sprawie, ale to budzi kontrowersje. 

Przewodniczący powiedział,  że jest Komisja Rewizyjna. Ona ma w swoich kompetencjach

sprawdzenie  dokumentacji.  Komisja  Skarg  zajmuje  się  skargami.  Jeżeli  ktoś  ma  jakieś

przypuszczenia, to trzeba zawiadomić odpowiednie służby.

Radny Kozłowski wyraził zdziwienie, że radny Romanowski nie czuje się kompetentny, aby

ocenić  tę  sytuację,  ale  czuje  się  kompetentny  do  tego,  aby  rzucać  tak  poważne  zarzuty

ustawiania przetargów. W kwestii  audytu radny mówi, że „ta sprawa da się jeszcze jakoś

obronić”, podczas gdy Komisja w swoim stanowisku jednoznacznie stwierdziła, że skarga jest

bezzasadna. Radny poprosił, aby radny Romanowski ważył słowa.

Starosta  powiedział,  że  radny  Romanowski  stworzył  wizję,  że  pracownicy  starostwa  i

jednostek robią wszystko, żeby ustawiać zamówienia. Starosta powiedział, że kategorycznie

się z tym nie zgadza. Pracownicy pracowali na obowiązujących dokumentach. Starosta nie

przyjmuje  do  wiadomości  tego,  że  radny  oskarża  pracowników,  że  ustawiają  przetargi.

Pracownicy  działali  zgodnie  z  prawem.  Pracownicy  wykonują  prace  najlepiej  jak  mogą,

najefektywniej, przyglądają się każdej złotówce. Muszą wykonać swoją pracę jak najlepiej,

jak  najszybciej  i  jak  najtaniej.  I  to  realizują.  Starosta  odniósł  się  też  do sprawy szpitala.

Powiedział,  że  jeżeli  zmiany  

w  funkcjonowaniu  szpitala,  mające  na  celu  poprawę  jego  sytuacji,  miałyby  polegać  na

zawieszaniu oddziałów i przechodzeniu na leczenie planowe, odejściu od nocnej i świątecznej

opieki zdrowotnej, to ten szpital odejdzie w zapomnienie. Powiedział, że nie można zostawić

mieszkańców bez pomocy, bez nocnej i świątecznej opieki, która faktycznie dużo kosztuje  

i pieniędzy i zdrowia, bo co miesiąc jest problem z ułożeniem dyżurów. Szpital  ma tylko

cztery  podstawowe oddziały.  Finansowo można zejść z jakichś  kosztów, ale  to  będzie ze

szkodą dla mieszkańców. Trzeba sobie odpowiedzieć na pytanie – czy pomagamy szpitalowi,

a w konsekwencji - mieszkańcom powiatu.

Dyrektor  Szpitala  Powiatowego  Sp.  z  o.o.  Bogumił  Kurowski  powiedział,  że  chcąc

odpowiedzieć sobie na pytanie – skąd się wzięła tak trudna sytuacja szpitala, trzeba spojrzeć

na to szerzej. Szpitale powiatowe cierpią z powodu niedoszacowania procedur. W tej chwili

zobowiązania szpitali publicznych w Polsce wynoszą 17 mld złotych, z tego 2,5 mld złotych

to  zobowiązania  wymagalne  szpitali  publicznych.  Ile  wynoszą  zobowiązania  wymagalne

spółek – tego nikt nie ustalił.  Sytuacja zmierza ku dalszemu pogorszeniu. Środki, które są

zwiększane  w  NFZ,  nie  pokrywają  gwałtownie  rosnących  kosztów  działalności  szpitali.

Chodzi  tu  głównie  o  koszty  kadry  -  brakuje  kadry  pielęgniarskiej  i  lekarskiej,  w  tym
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szczególnie  lekarzy specjalistów. Dochodzi do sytuacji  zamykania oddziałów w szpitalach

powiatowych i nie tylko, z powodu braku kadry. Jeżeli jakiś szpital pozyskuje kadrę, to musi

dać takie warunki finansowe, które usatysfakcjonują przychodzących do pracy. Przy czym to

powoduje,  że  

w innym miejscu zabraknie lekarzy.  Dyrektor powiedział,  że wielokrotnie  informował jak

przedstawiała się sytuacja finansowa szpitala nowomiejskiego w ostatnich latach. W 2009 r.

NFZ na lecznictwo szpitalne przeznaczał  26 mld złotych, w 2019 r. – 44 mld złotych, co

stanowi wzrost o 70%. Szpital w Nowym Mieście, przy tej samej ilości i strukturze usług,  

w 2009 r. miał ustalony budżet z NFZ w wysokości 19 191 tys. zł, w 2019 r. - 24 242 tys. zł

co  stanowi  wzrost  o  29%.  Nie  pokryło  to  nawet  inflacji,  a  jednocześnie  pogorszyła  się

sytuacja  kadrowa.  Średnie  wynagrodzenie  w gospodarce  krajowej  wzrosło  o  ponad 60%.

Zdaniem Dyrektora bez godnego finansowania z NFZ i pomocy z powiatu, szpital nie będzie

mógł dalej  funkcjonować.  W tej  chwili  udaje  się  zabezpieczać  kadrę lekarską i  utrzymać

ciągłość pracy oddziałów. Dyrektor powiedział, że on ze swojej strony nie widzi możliwości,

aby dokonać zmian i w drodze restrukturyzacji zmienić sytuację finansową szpitala. Jest to

problem  ogólnopolski.  17  września  br.  jest  posiedzenie  Związku  Powiatów  Polskich  i

Związków Pracodawców Szpitali Powiatowych, na którym będzie omawiany temat sytuacji

finansowej szpitali. Dotychczasowe starania o doszacowanie procedur o 15% pozostają bez

echa. Ochrona zdrowia jest w ruinie. Bez zmiany sposobu finansowania, wiele szpitali utraci

oddziały i być może przestanie funkcjonować. Dyrektor podziękował Radzie Powiatu za chęć

pomocy szpitalowi.  Chodzi o to, aby pacjenci  mieli  zabezpieczenie szpitalne jak najbliżej

miejsca zamieszkania.  

Przewodniczący zapytał czy ktoś chce jeszcze zabrać głos.

Radny Jacek Rydel powiedział,  że uczniowie obydwu szkół ponadgimnazjalnych zgłaszają

problem z dojazdami do szkół. Ostatnie kursy powrotne są 5, 10 minut przed końcem zajęć.

Radny poprosił, aby przyjrzeć się tej sprawie.

Starosta odpowiedział,  że w poniedziałek rozpoczął się rok szkolny, a od czwartku służby

Starostwa mocno monitorują przewoźników, rozkłady jazdy, plany lekcji.  Przewoźnicy są  

w  bezpośrednim  kontakcie  z  dyrektorami  szkół.  Potrzeba  trochę  czasu.  Starosta  wyraził

nadzieję, że da się to jakoś ułożyć, chociaż zapewne wszystkich się nie zadowoli.  

Wicestarosta Jerzy Czapliński powiedział, że niemal codziennie rozmawia z przewoźnikami.

Niestety zajęcia lekcyjne praktycznie codziennie kończą się na 9 lekcji. Wicestarosta poprosił

o trochę cierpliwości. Kursy są jeszcze korygowane. Wicestarosta odniósł się do wypowiedzi

Przewodniczącego Komisji Skarg, Wniosków i Petycji odnośnie przetargów. Stwierdził, że
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tak  się  wyraził  Przewodniczący,  chociaż  wszyscy  wiedzą,  że  tu  nie  chodzi  o  przetargi,  

a  o  zamówienia  publiczne,  zapytania  o  cenę.  Nie  chodzi  o  żaden  przetarg,  jest  to

przekłamanie. Wicestarosta powiedział, że ma kilka pytań do radnego Romanowskiego:

1) w którym miejscu swojego pisma p. /wyłączenie jawności w zakresie danych osobowych;

na  podstawie  art.  5  ust.  2  ustawy  z  dnia  6  września  2001r.  o  dostępie  do  informacji

publicznej; jawność wyłączyła Anna Andrzejczak - kierownik Biura Rady Powiatu/  skarży

się, że powiat nowomiejski ustawia przetargi?

2)  radny  dziś  mówił,  że  nie  czuje  się  być  sędzią  w  tej  sprawie,  a  zarówno  wczoraj  na

wspólnych komisjach jak i dziś, twierdzi, że trzy przetargi przeprowadzane przez ZDP były

ustawione.

3) radny zadawał też pytanie osobom, które były przesłuchiwane na posiedzeniu komisji, czy

wiedzą  jak  się  ustawia  przetargi.  Wicestarosta  zacytował  wypowiedź  radnego

Romanowskiego z jednego posiedzenia:  „komu jak komu, ale p. (…) nie trzeba mówić jak

wygląda mechanizm ustawiania przetargów”. P. (..)  odparła, że nic na ten temat nie wie.

Przewodniczący powiedział, że z doświadczenia z pracy w urzędzie wie jak to się odbywa (...).

Wicestarosta zapytał czy radny mógłby to rozwinąć, jak to doświadczenie wygląda. 

Następnie Wicestarosta poruszył kwestię szpitala. Powiedział, że kolejne dokapitalizowanie

szpitala,  to jedyny warunek, aby szpital  istniał.  Wszyscy chyba są chyba tego świadomi.  

I wszyscy ci, którzy nie poparli uchwały, de facto są za likwidacją szpitala. 

Radny Romanowski odniósł się do poruszonych przez Wicestarostę kwestii:

1) stwierdzenie że skarżąca sugeruje, że w powiecie są ustawiane przetargi wynika z treści

skargi. Radny zacytował fragment skargi:(…) Organ wykonawczy /powiat/ zawierał umowy

na  usługę  prowadzenia  audytu  wewnętrznego  (…)  bez  ogłoszenia  na  stronach  BIP

zmniejszając  przez  to  możliwy  krąg  wykonawców,  co  nie  wyklucza  umyślnego  działania

organu  wykonawczego  na  szkodę  jednostki  samorządu  terytorialnego  w  zakresie

niegospodarności w wydatkowaniu środków publicznych, poprzez wybieranie wykonawców w

sposób  nietransparentny  z  potencjalnie  wyższą  ceną  usługi  niż  występującą  na  rynku

usługodawców tej usługi. Organ wykonawczy w swoim regulaminie zamówień publicznych do

30 000  euro  zawarł  możliwość  skierowania  zapytania  ofertowego  do  np.  3  podmiotów

wykonujących  usługę,  gdzie  nie  jest  wykluczone,  że  kieruje  zapytanie  ofertowe  do  2

najdroższych (radny dodał, że oznacza to - umówionych ) podmiotów na rynku i do trzeciego

z góry założonego z najniższą ceną (…)

Wicestarosta przypomniał, że na wstępie swojej wypowiedzi radny powiedział wyraźnie, że

skarżąca napisała w skardze, że w naszym powiecie ustawia się przetargi. 
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Radny Romanowski odparł, że powiedział, że tak wynika z treści skargi.

Wicestarosta odparł, że nie, radny powiedział, że skarżąca zarzuca, że w powiecie ustawia się

przetargi. Jest nagranie i można to sprawdzić.

Radny  Romanowski  stwierdził,  że  jeżeli  faktycznie  tak  powiedział,  to  musiał  się

przejęzyczyć. Dodał, żeby radni ocenili sami czy z treści skargi to właśnie wynika. 

2)  radny  Romanowski  powiedział,  że  omawianą  kwestię  poddał  też  obiektywnej  ocenie

radnych. Na rynku wykonawców jest kilkaset firm, które są w stanie wykonać daną usługę, 

a  zamyka  im  się  dostęp  poprzez  niepublikowanie  zamówień  w  BIP  i  wysyła  zapytania

praktycznie  do  jednej  firmy,  która  może  wykonać  daną  usługę.  Wczoraj  Dyrektor  ZDP

zapytana czy potrafi odpowiedzieć czy pozostałe dwie firmy wykonywały kiedykolwiek tego

typu usługę dla powiatu – odpowiedziała: nie. Na pytanie czy firmy te mają doświadczenie

rynku też odpowiedziała: nie. Radny Romanowski porównał te przetargi do sytuacji, gdyby

ktoś  chciał  zamówić  meble  i  wysłał  zapytania  ofertowe  do  stolarza,  piekarza  i  szewca.

Wiadomo, że wygra stolarz. Radny dodał, że nie po to został wybrany radnym, żeby na tego

typu sprawy przymykać oko i nie interweniować. Jeżeli naruszył dobra osobiste p. Starosty

lub p. Dyrektor, to mogą oni złożyć pozew do sądu o naruszenie dóbr osobistych.

Wicestarosta  powiedział,  że radny teraz mówi, że się przejęzyczył,  a nie raz użył takiego

sfomułowania.  Wicestarosta  zacytował  inne  wypowiedzi  radnego  Romanowskiego  z

posiedzeń komisji: 

- (…) To jest klasyczny przykład ustawiania przetargów(…)

- (…) Powiedział, że w skardze pada zarzut, że powiat ustawia przetargi (…)

- (…) według niego to jest tzw. ustawka (…) 

Wicestarosta dodał, że to nie są wszystkie wypowiedzi.

Radny Daniel Zdanowski powiedział, żeby uciąć bitwę na cytaty - radny Romanowski może

złożyć wniosek, aby sprawą zajęła się Komisja Rewizyjna. Komisja sprawdzi czy radnego

przypuszczenia są słuszne czy nie.

Radny Romanowski odparł, że tak zrobi. 

3) osoby, które mają do czynienia z zamówieniami publicznymi, inwestycjami, budowami,

niekoniecznie  biorą  udział  w  ustawianiu  przetargów,  ale  doskonale  wiedzą,  że  to  jest

ustawianie  przetargów.  Ustawianie  przetargów  to  zmora  w  wydatkowaniu  środków

publicznych.  Takie  sytuacje  niestety  mają  miejsce.  I  żeby  zapobiec  jakimkolwiek

oskarżeniom, trzeba robić wszystko transparentnie.

Przewodniczący zapytał czy ktoś chce jeszcze zabrać głos. 
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Radny  Romuald  Koszewski  przypomniał  radnemu  Rydlowi,  że  na  jednym  z  posiedzeń

wspomniał o likwidacji jednego połączenia autobusowego z Nowego Miasta do Bydgoszczy.

Radny Rydel obiecał się tym zajmie, zorientuje w sytuacji. Radny Koszewski zapytał czy nie

należy  wystąpić  do  PKS  Brodnica  o  przedłużenie  trasy.  Chodzi  o  dojazd  pacjentów  na

onkologię.

Radny Rydel odparł, że taka była prośba do Zarządu. To nie jest kwestia do radnego. 

Radny Koszewski powiedział, że radny przedstawiał ten temat. 

Radny Rydel odparł, że on wystąpił do Zarządu, aby Zarząd rozważył czy można skorzystać 

z rządowego programu tzw. „piątki Kaczyńskiego”. Radny stwierdził, że nie wie czy podjęto

jakieś działania w tym zakresie.

Radny  Romanowski,  w  nawiązaniu  do  sprawy  przetargów,  zapytał  Dyrektora  Szpitala  o

zakup myjni do naczyń sanitarnych. Zakup opiewał na kwotę ok. 62 tys. zł. Zamówienie nie

było  ogłoszone  na  BIP,  zapytanie  ofertowe  wysłano  tylko  do  jednego  oferenta,  co  jest

niezgodne z regulaminem. Radny zapytał dlaczego tak się stało.

Dyrektor odparł, że szpital nie prowadził tego postępowania. Szpital podał tylko parametry

techniczne urządzenia. Zakupiono łącznie trzy urządzenia dla oddziałów szpitalnych.

Radny  Łydziński  powiedział,  że  nie  sposób  nie  odnieść  się  do  wypowiedzi  Starosty,

Wicestarosty i Dyrektora szpitala. Widać, że dominują dwie narracje: jedna pesymistyczna

prowadzona  przez  radnych  PSL  i  druga  optymistyczna  prowadzona  przez  radnych  PiS.

Zarówno Starosta jak i Dyrektor szpitala nie wierzą, że można coś zrobić, żeby szpital mógł

się w miarę finansować, a przecież nie tylko szpital  jest wśród zadań powiatu.  Jest  wiele

innych  problemów  m.in.  drogi  powiatowe.  Druga  sprawa  -  sytuacja  szpitala  ulega

systematycznemu  pogorszeniu.  Widać  to  na  wskaźnikach  finansowych,  sytuacji

organizacyjnej  (kadra  starzeje  się,  nie  ma  młodych  lekarzy).  To  wprowadziło  szpital  na

równię  pochyłą  i  taka  zachowawcza  polityka  nie  doprowadzi  do  niczego  innego  jak  do

wcześniejszej likwidacji. Radny Łydziński uznał słowa Wicestarosty, który stwierdził, że to

właśnie  radni  PiS  dążą  do  tego,  żeby  szpital  został  zamknięty,  za  nieuprawnione.  To

nieprawda.  To  radni  PiS  wychodzą  naprzeciw,  proszą,  wysuwają  propozycje,  żeby

przynajmniej  próbować uzdrowić  finanse szpitala.  Radny podziękował  Staroście  za to,  że

mógł  być  obecny  na  spotkaniu  z  Dyrektorem  Oddziału  NFZ  Andrzejem  Zakrzewskim.

Dyrektor  zaproponował  konkretne  propozycje  działań,  które  mogłyby  poprawić  sytuację

naszego szpitala. Te propozycje nie zostały podjęte. Tylko jak wynika z wypowiedzi - winny

jest  tylko  Rząd,  bo  za  mało  przeznacza  pieniędzy  na  służbę  zdrowia.  A  nie  można

generalizować, bo część szpitali faktycznie jest w trudnej sytuacji, ale większość funkcjonuje.
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Są przykłady szpitali,  które działają całkiem poprawnie, bilansują się itd. Radny Łydziński

powiedział,  że  przed  sesjami  było  posiedzenie  Komisji  Bezpieczeństwa  Publicznego  i

Komisji Budżetowej, na którym też padły konkretne propozycje rozwiązań, które mogłyby

poprawić  sytuację  szpitala.  Jeśli  zostanie  się  przy  narracji  negatywnej,  że  tylko

dofinansowanie z powiatu wchodzi w grę,  to  jest  to  droga donikąd. Jeśli  poszlibyśmy do

przodu,  jest  szansa  żeby  szpital  można  uratować.  Radny  poprosił  jeszcze  raz,  aby  nie

upowszechniać wiedzy, że radni PiS są przeciw szpitalowi. Radni PiS są za tym, aby szpital

funkcjonował dobrze.

Radny Koszewski powiedział, że współpracuje ze szpitalem ponad 30 lat. Nie słyszał, aby

radny Łydziński współpracował ze szpitalem czy kiedykolwiek mu pomógł. Przed wyborami

na  terenie  powiatu  był  Minister  i  coś  obiecał.  Po  wyborach  już  go  nie  było,  nawet  nie

zainteresował się naszym szpitalem. Radny Koszewski poprosił radnego, aby powiedział, co

zrobiło Ministerstwo, żeby pomóc szpitalom takim jak nasz. Ministerstwa nie ma. Starosta

odpowiada za szpital,  Dyrektor odpowiada,  odpowiadają radni którzy głosowali  dziś „za”.

Radny Łydziński powiedział, że radni PiS nie są przeciwni, oni się tylko wstrzymują. Radny

Koszewski  zaapelował  o więcej  odwagi  – albo się  jest  za albo przeciw.  Wspomniano,  że

odbyło się spotkanie u Dyrektora NFZ, który dał dobre rady. Radzić to każdy może. Trzeba

pomóc Dyrektorowi szpitala. Jeśli on zrezygnuje z funkcji, kto w obecnej sytuacji go zastąpi?

Wszystko jest dobrze jak są pieniądze. Radny dodał, że nie wie jak Dyrektorowi udaje się

pozyskiwać nowych lekarzy. Innym szpitalom się to nie udaje. Radny Koszewski stwierdził,

że radny Łydziński jest radnym powiatowym, a nie przedstawicielem Rządu. Powinien chcieć

dobrze dla tego powiatu i tego szpitala. Radnego Koszewskiego nie obchodzą żadne partie.  

A jeśli radny Łydziński występuje jako przedstawiciel władzy rządowej, to liczymy na pomoc

z  tamtej  strony,  a  nie  odwrotnie.  Zlikwidować  coś  łatwo.  Jeśli  jakiś  oddział  zostanie

zlikwidowany, to już się go nie przywróci. Jeśli zostanie zlikwidowany szpital, to zostanie też

zlikwidowany powiat. Bez szpitala nie ma powiatu. Radny podkreślił, że mieszkańcy chcą się

tu leczyć, na miejscu i nie darują jeśli szpital zostanie zlikwidowany. Na leczenie w szpitalach

wojewódzkich czy klinikach nas nie stać.

Starosta  powiedział,  że  Dyrektor  Zakrzewski  dał  konkretne  wskazówki.  Ale  on mieszka  

w Olsztynie. Niech przyjedzie do Nowego Miasta, powie o pomysłach na oddziały gdzie będą

realizowane tylko planowane zabiegi, o likwidacji nocnej i świątecznej opieki zdrowotnej. Na

odległość  się  dobrze  radzi.  Starosta  zapytał  -  w imię  czego  ma  pozbawiać  mieszkańców

pomocy? To jest  przeliczanie zdrowia i życia  ludzkiego na pieniądze,  ale nie tędy droga.

Starosta  zacytował  wypowiedź  (każdy  może  sobie  sam  sprawdzić  czyja  to  wypowiedź):
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„Jeżeli  nie  ma  pieniędzy  na  leczenie  pacjentów,  to  mamy  do  czynienia  z  bylejakością

władzy”.  Starosta powiedział, że nie władzy powiatowej, bo ona nie wyrabia pieniędzy ma

szpital.  Otrzymuje je z kontraktu z NFZ. Inna sytuacja – Premier mówi o wzroście pensji

minimalnej.  Oczywiście,  niech  wszyscy zarabiają  jak najlepiej,  ale  trzeba  pamiętać,  że to

przełoży się na wzrost usług od 1 stycznia nowego roku. Trzeba wszystkie czynniki brać pod

uwagę. Łatwo radzić z daleka, a wykonać trzeba tu, na miejscu. Starosta dodał, że dopóki on

będzie Starostą, to tego mieszkańcom nie zrobi. 

Dyrektor Kurowski powiedział,  że dlatego podał finanse i koszty szpitala od 2009 r. żeby

pokazać,  że  wszyscy rządzący  mają  gdzieś  ochronę  zdrowia.  Nie  ma  pomysłu  ratowania

ochrony zdrowia,. Bez natychmiastowej interwencji finansowej, za 5 lat, a może wcześniej,

dojdzie  do totalnej  demolki  systemu ochrony zdrowia.  Naprawa potrwa 10 – 15 lat.  70%

populacji  oczekuje  zajęcia  się  problemem  służby  zdrowia.  I  zdaniem  Dyrektora  powiat

postępuje słusznie – szpital powinien funkcjonować w takiej formie jak do tej pory. Należy

szukać rozwiązań na dodatkową działalność, ale to wiąże się z inwestycjami i koniecznością

posiadania dodatkowego obiektu.

Radny Łydziński powiedział,  że wynika z tego, że podtrzymywana jest linia, żeby nic nie

robić, tylko dofinansowywać szpital z budżetu powiatu. Taki jest pomysł na to, aby szpital

nadal  funkcjonował.  Radny dodał,  że  nie  odniesie  się  słów radnego Koszewskiego,  który

widocznie nie słuchał uważnie jego wypowiedzi.  Radny Łydziński dodał, że to radni PSL

mają większość w Radzie Powiatu i to oni decydują, w którym kierunku powiat idzie. 

Przewodniczący stwierdził, że radni PSL biorą za to odpowiedzialność.

Radny Łydziński powiedział, że wobec tego, to na radnych PSL ciąży odpowiedzialność za

losy szpitala.

Starosta stwierdził, że powinniśmy razem bronić i ratować szpital.

Przewodniczący dodał, ze sytuacja szpitala pogorszyła się dramatycznie od momentu kiedy

powstała  sieć  szpitali.  Na  razie  powiat  pokrywa  zobowiązania,  co  pozwala  spółce

funkcjonować. Pozostaje kwestia przeszacowania odpłatności za procedury. Jeśli to się nie

zmieni, nie da się tak dłużej funkcjonować.

Radny Romanowski powiedział, że warto podkreślić fakt, że  to nie jest tak, że NFZ dzieli

„po uważaniu” środki finansowe dla szpitali. Jest algorytm wg. którego przydziela się środki.

Jeśli  jeden  szpital  potrafi  się  utrzymać  z  tych  pieniędzy,  a  inny  nie,  to  trzeba  sobie

odpowiedzieć na pytanie – czemu tak się dzieje? 
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Starosta powiedział, że nie chciałby, żeby szpital był traktowany jako placówka, której trzeba

pomóc,  dać  ekstra  pieniądze.  Rozmawiamy  o  wszystkich  szpitalach  i  sytuacji  w  służbie

zdrowia w całym kraju.

Przewodniczący zapytał czy ktoś chce jeszcze zabrać głos. Nikt się nie zgłosił. 

Ad. 14

Zamknięcie sesji

Wobec  wyczerpania  porządku  obrad  Przewodniczący  zamknął  obrady  XI  Sesji  szóstej

kadencji Rady Powiatu.    

 Nagranie z sesji stanowi załącznik do protokołu.

Protokół sporządziła:                  Przewodniczący Rady Powiatu

             Anna Andrzejczak                           Kazimierz Wiśniewski
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